
این هم جام تختی که سال 68 است. 
آقای حصاری و آقای معتمدی هستند. 

آقای معتمدی عکاسی بود که لب 
تشک من را هدایت می کرد. یعنی زمان 

کشتی وقت را می گفت که مثلاً آنقدر 
زمان مانده مواظب باشم. آنقدری با 
آنها رفیق بودم. یکی هم خدابیامرز 

زرافشان بود. حسین از زمان نونهالان 
من کسی بود که برای من می نوشت. 
با هم خیلی خوب بودیم. با آقا لطیف 

همینطور.

این آزادی است. اردو بودیم فکر کنم سال 
66 باشد که برای آسیایی یا المپیک رفتیم. این هم المپیک آتلانتا که باهم بودیم. 

این هم آقای حمید سجادی وزیر ورزش 
است که آن پایین نشسته است.

این جهانی سوییس است. این بلاگازوف 
است و این یکی هم برزگری است که سر 

میز غذاخوری در هتل هستیم که سال 
1989 است. این هم مجید است که سوم 

شد، عسگری دوم شد، آقای سلیمانی اول 
و من به وزن کشی نرسیدم.
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مثبــت عمــل کنــد اگــر ذهنــش مثبــت 
باشد.

استعدادش را در واقع هدر داد.
بله بهروز یاری آدم کمی نبود.

پشیمان نیستید که سمت کشتی 
آمدید؟ اگر به 40 سال قبل برگردید 
باز هم همین تصمیم را می گیرید؟

ایــن کشــتی زندگــی مــن را عــوض کــرد. 
در محلــه مــا یا باید ورزشــی می شــدی یا 
چیــز دیگری. مــن یک دینی دارم و هنوز 
بــه محلــه ام مــی روم. کشــتی زندگی من 
را نجــات داد و مــن تــا آخــر عمــر مدیــون 
کشــتی و باشــگاه کارگران هســتم. هنوز 
هــم ایــن دیــن را دارم بــه محله خــودم و 

بچه هــای شــهرم آمــوزش می دهــم.
حرفی هست که...؟

مــا دوســت داریــم کشــتی رشــد کنــد 
و حــق مربیــان ســازنده را بدهنــد و 
فدراســیون چیزی به نام مربیان سازنده 
ننوشــته اســت. من خیلی دوســت دارم 
فدراســیونی بیایــد کــه مربیــان را ببینــد. 
حالا هر کســی باشــد ولی اگر کشتی گیر 
باشــد درد ما را بهتر می فهمد. امیدوارم 
مربیــان ســازنده را ببیننــد. یــک نفــر را 
مدیر نکنند که همه مسافرت ها را برود 
و هر کاری دلش می خواهد بکند. قدرت 
را از همه مربیان و کشتی گیران گرفته و 
هــر کاری دلش می خواهــد می کند. من 
الان بــه ایــن فدراســیون تذکــر می دهــم 
کــه مواظــب باشــد و مســئولیت ها را 

تقســیم کند.
داد و بیدادهای علیرضا دبیر برای 

گرفتن حق کشتی را چقدر قبول 
دارد؟

نــه، قبــول ندارم. او فقط خودش را خالی 
می کنــد. کــدام حــق کشــتی؟ کشــتی ای 
کــه پــول توجیبــی نــدارد، یــا تــدارکات 

نمی بینــد.
اتفاقات مجمع را دیدید؟ نظر شما 

چیست؟
من دوســت دارم حق کشــتی را بگیرد و 
حمایتــش می کنــم. اگــر علیرضــا دبیر با 
وزیــر ورزش هــم جنگ کند، طرفداری او 
را می کنیــم ولــی بیشــتر موقع هــا وقتــی 
می بینــم مدیــر تیم هــر کاری می خواهد 
می کنــد یــا بــه مربیــان توجه نمی شــود، 

خــب ناراحت می شــوم.
ولی آن مجمع به نظر خوب بود!

اگــر بــرای کشــتی اســت و حــق کشــتی 
اســت کــه همــه کشــتی گیران دفــاع 
ریــم رئیــس  می کننــد. مــا توقــع دا
فدراســیون کــه به او دکتــر هم می گویند 
کت و شــلوار بپوشــد و برود در کنار سایر 
رؤســا مســابقات را تماشــا کند نه اینکه 
تسبیح دستش بگیرد و در سالن تخمه 
بشــکند! این در  شأن رئیس فدراسیون 

کشــتی ایــران نیســت.

یــد طــا  با  ً رع قطعــا میرحســین زا ا
می گرفــت. دو حریــف بــالای 33 ســال 
دارد و رو بــه افــت هســتند. او جــوان 
است و روز به روز بهتر می شود. وقتی او 
می بازد برای ما فاجعه اســت. او امســال 
بایــد طــا می گرفــت و ایــن مســأله بایــد 

بررســی شــود.
شما دلیلش را چه می دانید؟

اصــاً کار فنــی نشــده اســت. بچه هــای 
مــا فنــی خیلی ضعیــف هســتند. برنامه  
تاکتیکــی نداشــتند. مــن بــه بچه هــای 
خودم می گفتم اگر مربی حســن یزدانی 
بــودم وقتــی همــه را 10 بــر صفــر می برد، 
بــه او می گفتــم دســت را کنــار بگــذار و 
زیــر بگیــر کــه جلــوی امریکایی تــرس تو 
بریــزد. اصــاً دســت زیــر کتف نــزن. اگر 
ســر و گردن می گیری قشنگ سر او را به 
تشــک بزن و به پشــت برو. حســن وقتی 
می خواســت به پشت برود تیلور سرش 
را بــالا می آورد و پای حســن را می گرفت. 
باید در ســه کشــتی قبلی اینها را امتحان 
می کــرد نــه اینکــه حســن یزدانــی از اول 
که شــروع کرده تا الان یک مدل باشــد.

بــه نظــرم ضعیف تــر شــده اســت. چــون 
ســال 2015 و 2016 خیلــی بیشــتر زیــر 
می گرفــت و چنــد نــوع فن اجــرا می کرد.
حسن یزدانی یک نابغه است که هشت 
تــا مــدال دارد. رکوردهــای زیــادی زده و 
می توانــد تــا المپیک دو مــدال دیگر هم 
بگیــرد. اگــر چیــزی می گوییــم بــه خاطــر 
خــودش اســت. ایــن کار مربیــان اســت 
کــه بایــد روی خیلی از مســائل کار کنند. 
او نبایــد فقــط روی یــک تاکتیک کشــتی 
بگیــرد. تیلــور رفتــه روی همــان یــک 
تاکتیــک کار کــرده و خــب نتیجــه اش را 
دیدیــد. نباید با یک ســاح به نبرد تیلور 
رفت. شــما ببینید کامران قاسمپور غیر 
قابــل پیش بینی بــود. حریــف نمی تواند 
حــدس بزنــد کــه او کــدام پــا را خواهــد 
گرفت. مربی حســن یزدانی چیزی به او 

بــرای ایــن مســابقه اضافــه نکرد.
با این وضعیت مربی در کل به نظر 

شما چه نتیجه ای در مسابقات 
پیش رو خواهیم گرفت.

اصا نمی توان پیش بینی کرد.
مثلاً 65 کیلوگرم هم خیلی ها 

می گویند طلا برای روس هاست.
الان رحمــان عمــوزاد یک پدیده اســت. 
وقتــی او از رده جوانــان می آیــد و در 
بزرگســالان مــدال می گیرد یعنــی اینکه 
تــا یــک دهــه می تواند بــرای ایــران مدال 
بیــاورد. البتــه بایــد ایرادهای فنــی اش را 
برطــرف کند. در همین مســابقات قبلی 
اگــر ضربــه شــده بود اصــاً کار تمام بود. 
رحمــان باید پخته تر شــود و دیگر چنین 

اشــتباهی را تکــرار نکنــد.
شما از این فدراسیون ناراضی 

هستید. زمان آقای خادم هم انتقاد 
داشتید و دعوتش به همکاری را 

هم رد کردید. زمان فدراسیون آقای 
یزدانی خرم هم می گفتید ورزشی ها 

باید باشند. یک بار گفتید امیر 
خادم زیر گرفتن را بهتر بلد است یا 

نامه امضا کردن را  که به مجلس 
رفته است. یا مثلاً علیرضا دبیر. با 

عملکردی که از ورزشی ها دیدید از 
این حرف تان پشیمان نشدید؟

مــن بــا فدراســیون های امیــر خــادم، 
طالقانــی و اســتاد ســیروس پور هــم کار 
کــردم. اینطوری نبود که با همه مشــکل 
داشــته باشــم. بــا آقــای یزدانی خــرم هم 
کار می کــردم. تیمــم دوم شــده بــود و 
بایــد بــه مــن فرصــت می دادنــد ولــی 
نزدیــک مســابقات جهانــی تیــم را از من 
گرفــت. خــودش هــم اطاعاتــی از مــن 
نداشت. اطرافیان او آنقدر از من بدگویی 
کردنــد کــه بــدون اطاعــات مــن را کنــار 
گذاشــت. یعنــی کار هــم بکنــی شــما را 
کنــار می گذارنــد. بی دلیــل مــن را کنــار 

گذاشــتند و تیــم قهرمــان دنیــا را از مــن 
گرفتنــد. یکــی دیگر آمد و دوم شــد. تیم 
ما حسن رحیمی، گودرزی، اسماعیل پور 
و تقوی را داشــت. تیم عالی ای داشــتیم 
کــه قهرمــان دنیــا می شــد ولــی از مــن 
گرفتنــد و بــا اختاف دوتا نایــب قهرمان 
شــد. مــن دیگــر نیامــدم و اگــر می آمدم 
هــم جوانــان نمی رفتــم. آقــای رســول 
خــادم می خواســت مــن را بــه گذشــته 
برگرداند. من گفتم داداش کار نمی کنم. 
دلیلــی کــه با رســول کار نکــردم این بود. 
رســول از لحــاظ اخاقــی و فنــی کار را بلد 
بــود. مــن اگــر می آمــدم بایــد ســرمربی 
بزرگســالان می شــدم. آن رده را گذرانده 
بــودم. علیرضــا دبیــر هــم اصــاً از وقتــی 
آمــد مــن دیگــر نمی خواســتم مربیگری 
کنــم ولــی دیــد او هم من نبــودم و پژمان 
و محســن کاوه بودنــد. بعــد هــم دیــدم 
اگــر بیایــم باید بــه کار آموزش بــروم. من 
جلوتــر خداحافظــی کردم و چــه بهتر که 

گفتــم بــا تــو هــم کار نمی کنــم.
پیشنهادی به شما داد؟

یــک بار دعوت کردند. نه برای مربیگری 
نــه ســرمربیگری. دید آنها بــرای من دید 

بزرگی نبود.
اگر سرمربیگری بود قبول 

می کردید؟
نــه، صد درصــد قبــول نمی کــردم ولــی 
حــالا کــه ندادنــد می توانــم الکــی هــم 
بگویــم! امــا اصاً بــا او کار نمی کردم ولی 
دیــد او هــم بــرای من ســرمربی نبود. اگر 
کار نمی کنــم بــه ایــن دلیل بود نــه اینکه 
هرکــدام جایگاه بالایــی به من دادند و با 
من خوب برخورد کردند و من کار نکنم!

فکر کنم یک بار هم با مرحوم 
یزدانی خرم دعوا کردید.

یک جلســه باهم داشــتیم که دعوایمان 
شــد. مــن و ایشــان و آقــای مهــدی زاده و 
آقــای اعتصامــی بودیــم. بــا مــن جلســه 
گذاشــته بود و خب آقای مهدی زاده هم 
آدم بزرگــی بــود کــه حــق داشــت وســط 
جلسه بیاید ولی رفتار این آقا خوب نبود 
که جوابش را دادم و خداحافظی کردیم.

آیا هنوز اعتقاد دارید که 
کشتی گیران می توانند فدراسیون را 

اداره کنند؟ 
با همه این ایرادهایی که شمردید 

چون آدمی که می خواهد موفق 
شود که نباید این همه ایراد داشته 

باشد.
دوتــا آدمــی آمدنــد کــه خب آقــای خادم 
انســان درجــه یــک و دبیــر هــم قهرمــان 

جهــان و المپیــک بــوده و مدعی انــد.
رســول خــادم کار کشــتی و مدیریــت را 
خــوب بلــد بــود. مــن یــک موقــع اعتقاد 
داشــتم او وزیــر ورزش شــود و هنــوز هم 
ایــن اعتقــاد را دارم. مــا این وزیر ورزش را 
می بینیم، رســول خــادم از لحاظ پختگی 

صــد برابــر کاربلدتر اســت.
شما خودتان هیچوقت نخواستید 

رئیس فدراسیون شوید؟
مــن ســواد ایــن کار را ندارم. آخــر کار من 
مربیگــری تیــم ملــی اســت. هــر کســی 

انــدازه خــودش را دارد.
سواد نمی خواهد، رابطه می خواهد!

مــن بلــدم یــک جایــی را مدیریــت کنــم 
ولــی بایــد کســی باشــد کــه درســش را 
خوانــده باشــد. مــا نخواندیــم حــالا چــرا 
هرجــا ممکــن اســت بــه مــن رأی دهنــد 
وارد شــوم. مــا رفتیــم رادیــو گفتنــد بیــا 
گــزارش کن کــه گفتم گزارش کــردن کار 
من نیســت و باید یک متخصص بیاید. 
هر کســی باید ســر جای خودش باشــد. 
اینکــه آدم خــودش بدانــد کجــای کار 

اســت، اهمیــت دارد.
اول مصاحبه گفتیم یکی از نقاط 

قوت فدراسیون دبیر این است که 
ساخت و ساز خوبی می کند و کسی 

نمی گوید زیرساخت ما مشکل 

دارد و باشگاه نداریم. نظر شما 
چیست؟

ایــن افتخاری اســت کــه وقتــی بچه ها یا 
خارجی هــا به خانه کشــتی می روند همه 
لــذت می برنــد. ولــی اینکــه امیدهــای ما 
بودجــه ندارند مســابقات آســیایی بروند 
را چــه کنیــم؟ بایــد بــه قهرمانان مــان و 
پیشکســوتان توجــه کنیــم یــا مربــی را 
خــارج نمی فرســتیم و می گوییــم بودجه 
نداریــم. مــا باید اصــل کار را توجه کنیم. 
قدیم در امجدیه 2 اتاق بود که امکانات 
داشــت. همه به سفر می رفتند و پول تو 
جیبی هم می گرفتند. ما دوســت داریم 
بــه مربیــان و کشــتی گیران توجه شــود و 
ســاخت و ســاز هــم انجــام شــود کــه چه 
بهتــر ولــی اینکــه در خــارج پــول توجیبی 
بــه ورزشــکار نمی دهیــم کــه کادو بــرای 
خانــواده اش بخــرد، ایــن خوب نیســت. 
باید اینها را هم کنار ساخت و ساز انجام 
دهیــم. مســابقات را از دســت ندهیــم و 
جام هــا را بگذاریم. آقــای عبدالله موحد 
و آقــای حبیبــی و ســایر قهرمان هــا و 
پهلوان هــا تــا وقتی که زنده هســتند باید 

بــرای آنهــا جــام بگذاریم.
سریال یاغی را دیدید؟

خیلی کم. دیدم فقط یکی، دو صحنه.
دوست نداشتید؟

خیلی اهل سریال نیستم.
خودتان این روزها چه می کنید؟ 

اکبر فلاح هنوز استعدادیابی 
خودش را دارد؟

اتفاقــاً شــما را دعــوت می کنــم بیاییــد و 
اســتعدادهای مــا را ببینیــد. آقــای برزگر 
هــم می آیــد. عیــن یــک مدرســه اســت 
کــه از خردســال شــروع می شــود و بــه 
رده های ســنی بالاتر می رســد. هر ســال 
هــم کســانی را داریــم کــه مدال آســیایی 
می گیرنــد، عضــو تیــم ملــی می شــوند یا 
بــه مســابقات جهانــی می رونــد. مــا بــه 
انــدازه خودمــان ســهم خود را در کشــتی 

ایفــا می کنیم.
از بین شاگردان شما کدام نفرات 

مدال گرفته اند؟
در رده نوجوانان علی خرم دل را داشتیم 
کــه ســال گذشــته قهرمــان جهــان شــد. 
حسین شهبازی در امیدها سوم شد و در 
جوانان طا گرفت و در بزرگسالان نایب 
قهرمان آسیا شد. امسال چندتا قهرمان 
ایران داشتیم. هم رده های نونهال و هم 
نوجــوان و بــه اندازه خودمــان دین مان را 

ادا می کنیم.
پارســال کــه کشــتی از نــروژ برگشــت، 
گفتنــد مردم با کشــتی آشــتی کرده اند و 
ســالن ها پر شــده اســت. آیا شــما چنین 

اتفاقــی را حــس کرده ایــد؟
نه اصاً تغییری نمی بینم. هیچ امکانات 
و رســیدگی ندیــدم. مــن در این ســال ها 
نه از هیأت اســتانی ام و نه از فدراســیون 
چیــزی ندیــدم و فقــط ضربــه خــوردم. 
خیلــی از کشــتی گیران مــا می توانســتند 
عضــو تیــم ملی شــوند ولی بــه خاطر این 

اذیت هــا از هیــأت و فدراســیون صدمــه 
خوردنــد. مــا منتظر بودیم کشــتی گیر را 
به مسابقات بفرستیم و سهمیه بگیریم 
ولــی قطــع کردنــد و بــه کشــتی گیری 
کــه می توانســت شــکوفا شــود، اجــازه 
ندادند در مسابقات شرکت کند. از این 
بی قانونی هــا و لجبازی هــا بــا باشــگاه ها 
خیلــی ضربــه خوردیم. شــاید اگر هیأت 
کشــتی اســتان بیشــتر توجــه می کــرد 
می توانســتیم در همــه رده هــا از اســتان 
تهران قهرمان جهان بدهیم. متأســفانه 
در این 8-7 سال دیدیم چقدر قهرمانان 

اســتان بــه مقام نرســیدند.
تیم نوجوانان ما واقعاً وضعش 

خراب بود! به قهرمانی جهان رفتیم 
و فقط یک طلا گرفتیم.

دلیلــش ایــن بــود کــه نوجــوان را وقتــی 
بــه مســابقات آســیایی می فرســتیم و 
می بــازد بایــد او را پختــه کنیــم. یعنــی 
مســابقه بگذاریــم، جــام بین المللــی 
ببریــم، ایرادات فنــی را بگیریم که وقتی 
آســیایی رفت آن اشــتباهات را نکند. ما 
الان همینطــوری به مســابقات آســیایی 
می فرســتیم و بــدون تجربــه غافلگیــر 
می شــود و بعد ترســو می شــود. بعد هم 
او را عــوض می کننــد و در نوجوانان هیچ 
تدارکــی ندیدنــد کــه ایــن اتفــاق افتــاد و 
مســتقیم به جهانــی رفتند. این شــد که 
چنیــن اتفاقاتی افتاد. همــه کار را گردن 
ســرمربی انداختند که او را کنار بگذارند 
و آدم خودشــان را بیاورنــد. از رئیــس 
فدراســیون تا مربی همــه مقصر بودند.
ما یک چیزی به عنوان سرپرست داریم 
که در ســفرهای خارجی کارها را انجام 
دهد. الان برای اینکه هزینه ها را کم 
کننــد، سرپرســت نمی برنــد. یک نفر 

را فرســتادند کــه زبان هم بلد نبود.
دقیقــاً همین طــور اســت. در جوانان 
آقــای علــی روحــی هســت. ایشــان 

اسپانســر هســت و پــول مــی آورد. اگــر 
سرپرســت ها مثل ایشــان باشند خیلی 
خــوب اســت. اینکــه زبــان بلــد باشــند. 
اگــر سرپرســت بــه ایــن شــکل باشــد، 

خــوب اســت.
محمد نخودی هفتمین یا هشتمین 
کشتی گیر ما بود که به جردن باروز 

باخت و باز هم نتوانستیم او را 
شکست بدهیم. چرا؟

وقتــی حســن یزدانــی برنــده شــد، آقــای 
درســتکار و بقیــه گفتنــد کار مــا بــود. 
خــب وقتــی می بــازد هم بگویند اشــتباه 
کردیــم. خیلــی کار ســختی بــود کــه زارع 
را ببــری و ســوم جهــان کنــی! بــه نظر من 
قطعی تریــن مــدال مــا حتــی بیشــتر از 
حســن یزدانی آقای زارع بود. اینکه او را 
ســوم کنــی واقعاً مربی بایــد جواب دهد 
چــون این هنــر می خواهد. تایم اول باید 
او را 10 بــر صفــر می برد چون کشــتی گیر 
بدنش خالی کرده بود. مثاً جردن باروز 
هم فکــر کنم خودش بایــد خداحافظی 
کنــد چــون قانونــاً یکــی بایــد او را ببرد که 

کنار بــرود. اگر این طوری باشــد المپیک 
هــم می آیــد و طــا می گیرد.

راه بردن جردن باروز چیست؟
بردن او راه دارد. من که نمی توانم زبانی 
بگویــم. جــردن ایــن اواخــر بــه روس هــا 

باخته اســت.
آیا این بخش روانی هم نیست؟

نــه مــا هیــچ کاری بــرای شکســت بــاروز 
نکردیــم. هیــچ تاکتیکی نریختیــم که او 
را شکســت دهیم. بــاروز وقتی از راه دور 
فضا داشــته باشد، عین موشک می آید. 
بایــد ایــن فضا را بگیریم. هــر کدام نقاط 
ضعــف و قــوت دارنــد کــه باید پیــدا کرد. 
مــن نمی توانــم دقیــق بگویــم ولــی آقای 
درســتکار باید اینجا نشان می داد چقدر 

بــا بقیه فــرق می کند.
با بهروز یاری رابطه تان خوب 

است؟
25 ســال اســت بــا او رفاقتــی نــدارم و او 

را نمی بینــم.
سر چه چیزی رفاقت شما به هم 

خورد؟
هیچــی همینطــوری. ما 5-4 ســال رفیق 
بودیم و بعد فاصله گرفتیم. آقا بهروز آدم 
نابغه ای اســت و می توانست مدال های 
زیادی داشــته باشــد، رئیس فدراسیون 
شــود، ســرمربی شــود و توانایــی بالایــی 
دارد. آدمــی اســت کــه هــر کجــا باشــد 

می تواند 

بچه های تیم ملی 
از لحاظ فنی ضعیف 

هستند

وقتی یکی مثل زارع 
می بازد، این یعنی 

فاجعه

چرا وقتی حسن 
یزدانی باخت آقایان 

نگفتند کار ما بود؟

تخمه شکستن دبیر 
در مسابقات جهانی 
خجالت زده مان کرد

به رسول خادم 
گفتم داداش؛ با شما کار 

نمی کنم

یک زمانی اعتقاد داشتم رسول 
خادم باید وزیر ورزش شود

راه بردن جردن باروز  را بلد 
هستم

چند عکس هم به شما نشان می دهم، درباره اش توضیح دهید.


